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Det Danske Odderinstitut

◦ Adresse: Kaj Sommers Vej 6, 3320 Skævinge

◦ Grundlagt: 2004

◦ Leder: Jane Nordstrand

◦ Uddrag af CV for Jane Nordstrand:

◦ 1985-1991 Dyrenes Beskyttelse og Verdensnaturfonden

◦ 1987 ”Odder i knibe” (lydbog 1995) (revideret i 2006, støttet af Aage V. Jensens Fonde)

◦ 1989 ”I odderens fodspor” 1989 (oversat efter Hugh Miles ”The Track of The Wild Otter”, 1984)

◦ 1989 ”Otter (lutra lutra) Mortalities in Fish Traps and Experiences with Using Stop-Grids in Denmark”, ABM (oversat i forbindelse med Oddersymposium i, Hankensbüttel, JN)

◦ 1994 og 1996 Foretræde for Folketingets Miljø- og Planlægningsudvalg om odderproblemer

◦ 1995-1996 ”Odderen – populationsdynamik”

◦ 2002 ”Odderen – en truet art” 2002

◦ 2003-2010 Born Free Foundation, Isle of Skye

◦ 2004 Odderkonsulent i Storstrøms Amt

◦ 2005 Publikation (dansk, engelsk, tysk) ”Trafikdræbte oddere i Danmark (støttet af Tipsmidlerne)

◦ 2016 To odderskilte ved Karup Å opsat i projekt med Vejdirektoratet

◦ 2019 CVR- 40935525



Miljø og Medier

◦ Adresser: Sandholt, Rishøjvej 2, Sandholts Lyndelse, 5672 Broby & Ipanema, Rio de Janeiro, Brasilien

◦ Grundlagt: 1998

◦ Indehaver: Niels J M d C S Langkilde

◦ CV: 1984-88 ansvarlig for miljøpolitik i Den konservative Folketingsgruppes Politisk-Økonomiske afdeling

◦ 1994-98 Miljøpolitisk ordfører, Det Konservative Folkeparti

◦ 1998- Indehaver af  Miljø & Medier

◦ Medlem af  bestyrelsen for Danmarks Naturfredningsforening i Faaborg-Midtfyn Kommune

◦ Arbejdet med miljøspørgsmål siden 1966 med odderspørgsmål siden 1994 

◦ Ingen kommercielle interesser i odderspørgsmålet

◦ CVR.: 21329703



Odderen i Danmark

◦ Odderen er fredet – det har den været siden 1967

◦ Dispensationsmuligheden for jagt blev endelig lukket i 1982

◦ Hvor mange er der? Det vides ikke.  Aarhus Universitet; DCE, svarer DN således på spørgsmål 3, s. 23 i ansøgningens bilag: ”…….

DCE har derfor ikke tidligere udtalt sig om eller publiceret bestandsstørrelser af  odder i Danmark. Der er derfor ikke faglig baggrund for at udtale sig om konkrete 

bestandsstørrelser for oddere i Danmark – eller for særskilte dele af  Danmark…..”

◦ Konklusion: Vi ved det ikke sikkert, men sandsynligvis et sted mellem 200 og 500 oddere, men det er MEGET usikkert. Netop denne 
usikkerhed et hovedproblem.

◦ Der mangler konsekvensanalyser. Aarhus Universitet skriver i svar på spm. 1 s. 22 i ansøgnings bilag, at der kræves 200-300 dyr, hvis man 
skal undgå indavl. Det Danske Odderinstitut & Miljø og Medier frygter at begge bestande er for små, hvis det lykkes med at flytte 100 dyr i 
perioden op til 2025. I stedet for at gavne odderbestanden, så risikerer man dens levedygtighed både i Jylland og på Sjælland.

◦ Den gældende Odderforvaltningsplan er fra 1996 



Et NYT projekt vil flytte oddere fra Jylland til 
Sjælland

Titel: Projekt odder – Translokation af  jyske oddere til Sjælland

Indhold: Indfangning af  op til 100 oddere fra Jylland til Sjælland – i ansøgningen anføres ikke de samme antal over alt. Kun halvvdelen kan udsættes med maks 15 pr. 
år.

Projektansvarlig: Bo Håkansson, Danmarks Naturfredningsforening og Peter Jannerup, Kalundborg Kommune

Tidsrum: Projektet tænkes løbe frem til oktober 2025

Status: Det er forelagt Vildforvaltningsrådet. Deres referat og indstilling fra mødet den 20. september 2019 blev tilgængelig pr. 25. november 2019

Miljøministerens rolle: Ministeren skal give fire dispensationer for at projektet kan sættes i gang. Ministeren er ansøgt om dispensationerne den 17. juni 2019

Dispensationer til

- Indfangning af  fredede oddere

- Opbevaring og transport af  oddere

- Udsætning (mislykket ved første projekt og ved andre lejligheder)

- Tilladelse til chipmærkning og blodprøvetagning



Vi anbefaler udvalget af  få stoppet dette 
projekt
Det faglige grundlag er ikke i orden.

1. Man vil på trods af fredningen af odderne indfange op til 100 oddere i Jylland og udsætte op til 15 pr. år fra på Sjælland.

2. Der skal ifølge Aarhus Universitet, DCE være 200-300 oddere for at bestanden kan reproducere sig selv

3. De indfangede 100 oddere må derfor formodes at være et andet trin efter den første mislykkede flytning. Et tredje trin vil kræve flere oddere for at nå op på 200-300 oddere. Hvis 
der ikke overføres flere, så vil bestanden ikke kunne undgå indavl.

4. At fjerne så mange oddere fra Jylland kan bringe bestanden ned på et kritisk lavt niveau med indavl til følge.

5. Udsætninger er tidligere gået meget galt både for DN og for andre. Det er en meget vanskelig proces, og kun ca. halvdelen af de indfangede oddere forventes at være egnet til 
flytningen. Indfangningen i sig selv er ikke positiv for odderne – uanset om de efter prøver udsættes igen i Jylland eller på Sjælland.

6. Store dele af Sjælland er erklæret uegnede for odderne. Fiskebestandene er ikke i høj kvalitet

7. At indfange oddere strider imod tankerne om urørt natur

8. Projektet benytter ikke et forsigtighedsprincip – det bør ske ved truet biodiversitet

Konklusion: Vi anbefaler, at Miljøudvalget anmoder Miljøministeren om at stoppe projektet, 

- indtil der er sikker viden om bestandens størrelse,

- Indtil en sikker udsætningsmetode, som ikke koster de fredede oddere livet,

- Indtil en risikoanalyse er gennemført. 



Vore samlede anbefalinger

1. Pålæg ministeren at få den nugældende odderforvaltningsplan fra 1996 opdateret – Det Danske Odderinstitut bidrager gerne

2. Pålæg ministeren at stoppe for alle odderfangster og genudsætninger af de indfangede dyr

3. Pålæg ministeren at afslå de fire dispensationsmuligheder, som projektet kræver, da det kan være præcedensskabende og dermed risikabelt for andre fredede dyr

4. Genoptag registreringen og undersøgelsen af de trafikdræbte oddere. Det Danske Odderinstitut vil gerne hjælpe med denne opgave, ligesom denne opgave må inkludere PR om, at 
man skal indsende døde oddere så de bl.a. kan undersøges for sygdomme. Det var noget som også blev nævnt i Vildtforvaltningsrådet. 

5. Undersøg antallet af oddere ved en ny og meget omhyggelig monitorering. Det Danske Odderinstitut vil kunne gøre det for en rimelig betaling

6. Ministerens dispensationsmulighed for at flytte fredede dyr bør begrænses (Der er fare for at skabe præcedens for flytning af fredede dyr, f. eks. hvis arealerne skal benyttes til andet 
formål.)

7. Åbenhed om sådanne processer. Århuskonventionens bestemmelser om åbenhed må ikke kortsluttes ved at lægge det i en privat virksomhed, en privat forening (f.eks. Danmarks 
Naturfredningsforening), en privat organisation eller en selvejende institution (f.eks. AQUA) – Videoklip er f. eks. utilgængelige

8. Sæt fokus på stopriste, faunapassager og høj kvalitet med fisk af vore vandløb, så levemulighederne bliver bedre

9. Projektet kan ikke gennemføres uden en forudgående konsekvensanalyse med indbygget dokumentation for bestandsstørrelserne i Jylland, på Fyn og på Sjælland. Ligeledes bør den 
indeholde en grundig analyse af mulighederne for en indvandring fra Sverige til Sjælland af oddere

◦ Det Danske Odderinstitut og Miljø og Medier tilbyder at hjælpe med at beskytte odderen på alle tænkelige måder



Tak – og så til spørgsmålene

◦ NB: Der er sket få rettelser i præsentationen, da vi nu har set referatet fra Vildforvaltningsrådet.


